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Píseň: S447 – Každý den Pán mi sílu dává + modlitba; Oddíl 
k výkladu: Ko 4, 1-6 

 
Milí, 
 
na posledním setkání jsme zakončili Ko 3. I počátek dnešního 

čtení snad zřejmě ukázal, jak důležitý je kontext, zejména u 
porozumění psaného textu. I jak nešikovné a problematické je 
dělení na kapitoly a verše – a tak i jiná dělení biblických textů. 

Předchozí oddíl se totiž věnoval hlavně vztahům k otrokům. 
Ne v rodině, ne k ženám apod. Jak to naopak „moderní“ čtenář 
často vnímá. Jenže v tradičním rozdělení dnešní první verš 
zásadně chyběl biblickému hovoření o pánech a otrocích. 

Tím spíš, když stejně jako ve vztazích mužů a žen zdůrazňuje 
vzájemnost, rovnost a hlavně podřízenost Bohu i mezi pány a 
otroky. 

 
První verš 
I ekumenický překlad sice míří k rovnosti – zmínkou o 

„spravedlnosti“ – ale řecký text je mnohem jasnější. Protože zní: 
Páni, spravedlivě a férově/rovnocenně se chovejte ke svým 
otrokům. Ekumenický překlad tedy tuto druhou skutečnost zcela 

zamlčuje. 
Což je o to horší, že jde o mnohem zásadnější příkaz, než je 

předchozí spravedlnost. I Nový zákon tedy zve k rovnosti otroků a 
Pánů. Před Bohem, a tak ve vzájemném chování. Vždyť otrok i jeho 
„pán“ mají „Pána“ v nebesích! Ani lidští mocnáři, vládci nebo 
majitelé otroků nebyli a nejsou pány tvorstva. Sami jsou také 
pouhým stvořením, a tak plně podléhají Stvořiteli – Hospodinu 
Bohu. Což zvěstuje Bible už od prvního příběhu pořád dokola. 

Tak ve verši vůbec nejde hlavně o „spravedlivou odměnu“ 
pro otroky. Jde o rovnost otroků a pánů. Právě skrze Boha. 

 
Druhý verš 
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Zbytkem dnešního oddílu začíná závěrečná část dopisu. Po 
těchto tradičních závěrečných výzvách a příkazech už budou 
následovat jen stejně tradiční pozdravy a rozloučení. 

Nejprve autor dopisu zve k modlitbám. Na jednu stranu 
nepřekvapuje, na druhou stranu by mělo být podezřelé, proč Bible 
pořád dokola připomíná modlitby. Copak nebyly a nejsou 
samozřejmé – ani pro „věřící?“ Zřejmě ne – jinak by ani Bible 
nemusela stále znovu připomínat vytrvalost v modlitbách. 

Bdělostí pak není míněno, že by někdo usínal při modlitbách. 
Jde o „akceschopnost,“ připravenost jednat. O střízlivost a 
nahlížení věcí „očima dokořán.“ A tak o „nepřivírání očí“ před zlem 
lidského světa ani vlastní duše. I to je opakované téma nejen 
epištol. Stejně jako modlitby! 

Poslední výzvou této věty je vděčnost. Řecky eucharistia = 
eucharistie. Ale to je přece termín pro vysluhování Večeře Páně! 
Proto je pojem eucharistie nejšikovnější dodnes – nejde hlavně o 
„večeři – většina křesťanů ji přece přijímá ráno! Nejde o to, že je 
„Páně“ – to je snad očividné. Jde o projev naší vděčnosti. Právě u 
této svátosti! Podstatou vysluhování je vyjádření vděčnosti za 
Kristovu oběť. Za Boží vykoupení a spásu. Nejde hlavně o 
společenství, obecenství, komunitu! Kristova Církev přece vzniká 
v důsledku vděčnosti za Boží milost! 

A špek na závěr: Slovo „Bůh“ si nakonec věty ekumenický 
překlad přidal. Řecký text ho neobsahuje (srv. také jiné překlady). 
Což je zaprvé komické, když na tolika místech právě ekumenický 
překlad pojem Bůh vypouští (už v prvním biblickém příběhu 
opakovaně!) – a zde ho naopak zase přidává. 

Za druhé to znamená, že právě nejde o eucharistii – vděčnost 
– „jen“ vůči Bohu. Ale také mezi lidmi navzájem! 

 
Třetí verš 
Pokračuje v důrazu na modlitbu. I dnes je modlitba buď 

podceňována – nebo naopak magicky přeceňována („když se budu 
více modlit, tím spíš mi Bůh splní mé přání“). 
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Zde v rozměru modlitby za potřebné. Která bývá opomíjena 
ve všedním životě křesťana dodnes – jak často a kolikrát se 
modlíme za svá přání, požehnání a svou záchranu? A jak často za 
požehnání a spásu ostatních? 

Zde jde o přímluvy za Boží otevření lidských dveří pro slovo. 
Řecké logos je zde jistě užito úmyslně dvojsmyslně: Ne jen jako 
prostá formulace verbální komunikace, ale také jako již naznačení 
„Kristova tajemství.“ Kristus je vtěleným Božím Slovem! Kristus je 
to „Slovo,“ s nímž máme přicházet. A pro které máme snášet 
utrpení i vězení. Jako už praotci – stejně jako apoštolové. 

Podobně i pojem „dveří“ zde neváhejme vykládat také 
alegoricky: Jistě autor dopisu nemyslí jen na fyzické dveře do 
budovy. Jistě žádá modlitby za otevření také „dveří“ lidských srdcí 
a myslí. Také proto, že jde o mnohem těžší úkol, než otevření 
dveří. A navíc o ten podstatnější. Protože zvěstovat Boží slovo lze i 
přes doslovné dveře zavřené. Ale pokud člověk zavřel „dveře“ 
svého srdce a mysli Božímu slovu, pak spáse nepomůžou otevřená 
ani všechna dveře a okna v domě. 

 
Čtvrtý verš 
Nadále dokládá problematičnost rozdělení na kapitoly a 

verše. Očividně pokračuje předchozí věta – proč je tedy takto 
jakoby „rozdělena?“ Také proto není vhodné číst nebo vykládat 
Bibli po kapitolách nebo verších. Lepší je číst po obsahových 
celcích. I kdyby přetékaly do dalších kapitol nebo veršů. 

Základní význam je zde asi jasný: Autor vnímá sám sebe jako 
„vyslaného zvěstovat Boží slovo.“ Může se zdát banálním, ale kolik 
evangelíků činí stejné? Kolik se považuje za takto vyslaného? 

A mnohem důležitěji: Jde o explicitní přiznání se 
k následování Kristova příkladu – srv. Mk 1, 38! Stejně jako Kristus 
nepřišel hlavně uzdravovat nemocné a být charismatickým 
vůdcem nebo divotvůrcem, stejně chápe svou roli také autor listu. 
A měli by křesťané, a zejména faráři a kazatelé, dodnes: Jsme 
zvěstovatelé Božího slova. Ne administrativní pracovníci. Ne 
komunitní manažeři. Ne parta kamarádů. Také proto, že tyto i 
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další „vedlejšáky“ farářské práce jsou snazší a lákavější, než každý 
den pracovního týdne nějaké skupině srozumitelně a precizně 
(srv. v. 6!) vykládat a zvěstovat Boží slovo. 

Jenže když můžeme raději pořádat dětská divadla, kulturní 
programy atd., které jsou společensky mnohem oblíbenější? 

 
Pátý verš 
Opět připomíná moudrost – v listu již po šesté. Předchozí 

vděčnost připomíná list dokonce desetkrát (jde tedy o hlavní téma 
dopisu!). Zde je myšlena zřejmě moudrost praktického a dobrého 
jednání vůči okolnímu světu – ale i zde autor pro jistotu v dalším 
verši konkrétně zformuluje, co „moudrostí“ myslí. Také proto, že 
řada velkých pojmů se i v církvi používá hala-bala, ale nikdo 
vlastně pořádně neví, co je myšleno křesťanskou moudrostí, 
pokorou, spásou, pokáním, službou, pastorací atd. 

I zde narážíme na to, že ČEP je spíše výklad než překlad. Dosl. 
totiž věta zní: „V moudrosti choďte vůči těm venku, vykupujíce 
čas.“ Tj. je potřeba moudrost žít tak samozřejmě, jako chodíme. 
Zde dokonce s důrazem vůči těm vně. 

Což je o to překvapivější, že cílem je vykoupení času. Řecké 
kairos není „čas“ v našem běžném smyslu slova – to by byl i dnes 
srozumitelný „chronos.“ Kairos je „čas příhodný,“ ne časomíra 
hodin a minut. Tedy čas určený k něčemu konkrétnímu – a tak není 
k něčemu jinému (srv. Kaz 3!). 

Jde vlastně o logický pohled: Nejsme pány svého času. Ale 
není jím ani náš zaměstnavatel, kultura, chtění a tlaky blízkých. 
Pánem času je opět jeho Stvořitel – Bůh. Bůh určuje, k čemu je 
vhodný čas. Proto např. takřka vždy bylo a je vhodnější scházet se 
k Božímu slovu večer než ráno. 

Proto se také tolik věcí nedaří – protože jsme „nevystihli 
příležitost.“ Nebo jsme ji zcela promarnili něčím jiným. To 
nakonec dokládají také psychologové – když se člověk např. 
nenaučí mluvit jako malé dítě, jen nesmírně obtížně to dohání 
později. 
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Bible však zdůrazní daleko podstatnější: Jde hlavně o vhodný 
čas, příležitost, „souhru okolností“ k vykoupení. Ne pro osobní 
rozvoj, prospěch, radost, úspěch. Ale pro vykoupení. Navíc zřejmě 
ostatních – dokonce těch „vně,“ jak o tom hovoří celý verš! 

Nepromeškávajme tedy čas Bohem určený k vykoupení „těch 
venku!“ 

I zde je pak možné vykládat dál: Rozvažujme, k čemu právě 
nastává vhodný čas. K zahálce a odpočinku? Může být. K obětavé 
službě? K poslušnosti Bohu? Ke spáse ostatních? K pokání a 
obrácení? Ke studiu svatých Písem? K praktické pomoci bližním?  

 
Šestý verš 
Protože však „moudrost ve styku s okolním světem“ může 

znamenat ledacos – včetně zaprodání vlastní duše, těla i spásy – i 
autor rozvádí: V první řadě ať mluvíte laskavě. Už vůči těm vně – 
ale stejně také mezi sebou. Vzpomeňme, jak těžko neseme 
nelaskavou, arogantní, útočnou, nemilosrdnou komunikaci uvnitř 
sboru! 

A hlavně: Naše hovoření, zejména vůči lidem „vně,“ má být 
určité. Včera jsme se na Střední generaci začali věnovat 
Apoštolskému vyznání víry – také o nezbytnosti konkrétních, 
precizních formulací jsme hovořili. Vůbec nejde o to sám vymyslet 
a zformulovat, čemuže to vlastně věřím. Také proto, že takové 
„výmysly“ budou vágní, nejasné, nepřesné, nesrozumitelné, 
subjektivní, neověřené v čase – a tak nepřesvědčivé až odrazující. 

Křesťan nemá být jako politik. Křesťan má precizně, jasně a 
určitě říkat, čemu a proč věří. A čemu a proč ne. Křesťanství není 
tajným učením jen pro někoho, je zcela veřejným a jasným Božím 

Slovem (srv. předchozí verše!). 
Bohužel však i zde říká řecký text něco jiného. Ačkoli, jak 

vidíte, i mě se „překlad“ hodil. Jenže o tom Bible ani Bůh nejsou – 
„co se někomu hodí.“ Jsou o tom, co je pravdivé, dobré a správné. 

Dosl. věta říká: „Vaše slovo [ať je] vždy v milosti/laskavosti 
(ř. charis!), okořeněné/ochucené solí – abyste věděli, jak je nutné 
každému odpovědět.“ 
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Ne snad, že by předchozí hovoření o určitosti křesťanského 
vyznání nebylo pravdivé. Ale autor říká mnohem víc. Výklad 
slanosti jakožto „určitosti“ tedy trvá (ale nejde o překlad!) – sůl je 
přece také velice konkrétní a určitá! 

Ale autor nejprve připomíná Ježíšova slova („buďte světlem a 
solí země – k čemu je sůl, když pozbude chuti?“). A za druhé 
připomíná svatost Božích věrných. Když nejsme odlišní od okolní 
společnosti, pak jsme pozbyli chuti, a tak smyslu, a tak nejsme 
Kristovou Církví. A podle toho vypadá lidská instituce církve. 

Tak i naše mluvení má být „chutné.“ Má být „kořeněné“ – tedy 
zajímavé, přesvědčivé, ale hlavně dobré a ku prospěchu! 
Křesťanova slova nemají být mdlým tlacháním „o ničem.“ Mají být 
dokonce něčím tak nezbytným, jako je sůl (srv. Sůl nad zlato!). 

 
Závěr 
To vše také proto, aby naše odpovědi nebyly prázdné, vágní, 

mdlé, bez chuti. Nýbrž aby naše odpovědi vnášely chuť do života 
lidem trpícím, hledajícím i prostě jen zvědavým! Aby naše slova 
vůbec zvala k nějakým otázkám! 

A také aby připomínala mnohé nelíbivé v lidském světě a 
životě. Sůl je starověku základní konzervant a veliká vzácnost. Ale 
snadno je možné solí také ublížit – „sypáním soli do rány.“ A když 
se to se solí přežene, znechutíme sebedokonalejší jídlo – nebo Boží 
slovo. 

Tak jde také o pozvání ke střídmosti v hovoření o vlastní víře. 
Abychom jí druhé nezahlcovaly. Abychom hovořili také o jiných 
oblastech. Abychom spíše naslouchali. 

Ale to je rozměr textu dnes spíše pro charismatické podoby 
křesťanství – tento problém ČCE nemá… 

 
Píseň: S137 – Každá věc svůj čas mívá + modlitba Páně 
Rozhovor 


